
 

Drazí přátelé,
dovolte mi, abych Vám všem – 
našim příznivcům, partnerům, 
spolupracovníkům, uživatelům 
služeb a čtenářům našeho čtvrt-
letníku popřál požehnané prožití 
vánočních svátků. Svátků naro-
zení člověka, jehož život, učení, 
smrt i zmrtvýchvstání proměnily 
tmu ve světlo a přinesly naději 
v život věčný.

Zároveň Vám přeji vše dobré 
do celého příštího roku 2011. Ať 
jsou dny života Vašeho i Vašich 
nejbližších naplněny láskou, 
vlídností, radostí, reálným a střízlivým pohle-
dem na věci, které Vás budou na Vašich ces-

tách potkávat. Přeji Vám rovněž 
dostatek moudrosti při řešení 
běžných i méně běžných situací 
ve Vašem životě a také hodně 
zdraví.

Jménem svým i všech našich 
zaměstnanců Vám také upřímně 
děkuji za Vaši přízeň a oporu, 
které si velmi vážím, a věřím, že 
i v následujícím období se bude 
moci Charita Ostrava ucházet 
o Vaši podporu a pomoc.

Přeji Vám, ať Vám Hospodin 
žehná po všechny dny Vašeho 
života!

Bc. Martin Pražák
ředitel Charity Ostrava
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Charita Ostrava, Kořenského 17, 703 00 Ostrava-Vítkovice, tel.: 596 621 094, bankovní účet: 196352520277/0100, IČ: 44940998

Do kostela sv. Ducha v Ostravě-Zábřehu při-
jely 6. října 2010 podpořit charitní azylový dům 
a noclehárnu soubory Schola Gregoriana Pragensis 
pod vedením Davida Ebena s violoncellistou 
Jiřím Bártou a soubor středověké hudby Bakchus. 
Celkový výtěžek z prodaných vstupenek a sbírkové 
pokladničky je 16 000 Kč a dalších 9 882 Kč se 
vybralo prostřenictvím DMS. Peníze putují na konto 
povolené veřejné sbírky, č. ú. 43-7286460257/0100, 
VS 11147, na financování rekonstrukce Charitního 
domu sv. Františka – azylového domu a noclehárny, 
na kterém se kromě evropských fondů prostřed-
nictvím ROP Moravskoslezsko podílí také Charita 

Ostrava. Podpořit lidi bez přístřeší a vychutnat si 
zajímavý hudební mix přišlo okolo 250 návštěvníků 
a čestných hostů.

Za skvělá vystoupení děkujeme oběma umělec-
kým souborům, moderátorce – Pavlíně Kafkové 
Fišarové, a za sugestivní živou videoprojekci také 
VJ týmu Rudolfa Živce. Speciální poděkování za 
spolupráci patří TV NOE, televizi dobrých zpráv, 
která zrealizovala přímý přenos koncertu, a pro 
zájemce, kteří koncert nestihli, připravuje reprízy 
(www.tvnoe.cz).

Za převzetí záštity velice děkujeme Františku 
V. Lobkowiczovi, biskupu ostravsko-opavské die-
céze, Ing. Petru Kajnarovi, primátorovi statutárního 
města Ostravy, a Ing. Jaroslavu Palasovi, hejtma-
novi Moravskoslezského kraje. Statutární město 
Ostrava, Moravskoslezský kraj a Ministerstvo kul-
tury podpořily koncert dotacemi ze svých rozpočtů 
a další náklady se nám podařilo pokrýt díky laskavé 
finanční podpoře partnerů. Za podporu jsme velice 
vděčni, bez ní by se akce nemohla realizovat. Všem 
patří velké PODĚKOVÁNÍ!

Benefiční koncert naplnil chrám sv. Ducha
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Sociální služby nabízené v Ostravě se předsta-
vily v úterý 9. 11. 2010 na veřejné přehlídce LIDÉ 
LIDEM v Domě kultury města Ostravy.

V průběhu dne byl připraven bohatý kulturní 
program v podání uživatelů sociálních služeb, 
ukázky práce canisterapeutických a záchranář-
ských psů, návštěvníci se mohli zúčastnit interak-
tivních dílen pro děti a dospělé. Proběhly také nej-
různější taneční a hudební vystoupení, divadelní 
představení, klauni, módní přehlídka a další.

Proběhla také konference na téma „Změny 
a úskalí při pomoci lidem s handicapem“. V rámci 
akce LIDÉ LIDEM představila své služby také 
Charita Ostrava, která se společně s ostatními 
poskytovateli sociálních služeb podílí v rámci 
tzv. pracovních skupin na komunitním plánování 
rozvoje sociálních služeb v Ostravě.

Akci připravilo statutární město Ostrava ve 
spolupráci s o.s. Eko-info centrum Ostrava.

V letošním roce podpořila Nadace OKD 
Charitní dům sv. Benedikta Labre – nízkoprahové 
denní centrum pro osoby bez přístřeší. Záměrem 
projektu je zajištění základních potřeb v době 
nepříznivých klimatických podmínek u osob, 
které běžně prožívají svůj 
život na ulici a z důvodu svého 
životního stylu nemohou nebo 
nechtějí využívat mimo zimní 
sezónu stávajících kapacit azy-
lových domů. Cílem je zamezit 
ohrožení jejich života rozšíře-
ním nočních služeb. Součástí 
této podpory je provoz terénní 
služby, která slouží k navázání 
kontaktu s lidmi ve vyloučených 
lokalitách (stanová městečka, slumy, kanály) na 
ulici a k nabídce služeb snižujících rizika souvise-
jící s nepříznivou životní situací těchto lidí. Další 

aktivitou je možnost otevření zimní noclehárny 
v období, kdy teplota vzduchu přes den nepřesáhne 
-5 °C. Uživatelům bude nabídnuta ochrana před 
umrznutím a dalšími riziky spojenými s nízkými 
zimními teplotami. Kapacita služby je pro 30 lidí. 

Z grantu Nadace OKD bylo 
zakoupeno 30 lůžek s matracemi 
a přikrývkami pro možnost nou-
zového nočního pobytu osob bez 
přístřeší.

Na zlepšení materiálních, 
technických a hygienických pod-
mínek denního centra a zimní 
noclehárny se v letošním roce 
podílí dotacemi statutární město 
Ostrava a dary firmy AB style, 

s. r. o., Hyundai Motor Manufacturing Czech, 
s. r. o. a společnost DEMONTA T, s. r. o. Všem 
donátorům děkujeme. Mgr. Taťána Boháčová

Přehlídka sociálních služeb LIDÉ LIDEM

Charitní dům sv. Benedikta Labre – rozšíření kapacity zimní noclehárny

Armáda spásy a Charita Ostrava ve spolupráci 
s dalšími organizacemi poskytujícími v ostrav-
ském regionu sociální služby uspořádali v rámci 
Mezinárodního dne za vymýcení chudoby happe-
ning na Masarykově náměstí v Ostravě ve čtvrtek 
21. října 2010, aby připomněli fakt, že chudoba je 
stálou součástí života společnosti.

Kromě představitelů statutárního města 
Ostravy a Moravskoslezského kraje se zde před-
stavili poskytovatelé sociálních služeb: Armáda 
spásy, Centrum sociálních služeb Ostrava, Česko 
proti chudobě, Diakonie ČCE, Charita Ostrava, 
Slezská diakonie. Svojí účastí happening pod-
pořila také MUDr. Milena Černá, předsedkyně 
Výboru dobré vůle – Nadace Olgy Havlové 
a EAPN ČR (European anti powerty network).

Kolemjdoucím se vydalo mnoho porcí „bezdo-
movecké“ polévky a řečnický program doprovo-
dily kapely PAKOSTRA blues band a ADOBRE. 
Na závěr happeningu se účastníci připojili ke 
kampani Česko proti chudobě, upozorňující na 
důsledky extrémní chudoby ve světě. Dotační 
podporu poskytl Moravskoslezský kraj a hejtman 
Jaroslav Palas převzal také záštitu.

Aktivitu azylového domu a noclehárny 
v Charitním domě sv. Františka Charity 
Ostrava je možné podpořit zasláním DMS 
AZYLFRANTISEK na číslo 87 777. Cena DMS 
je 30 Kč, příjemce podpory obdrží 27 Kč. Službu 
DMS provozuje Fórum dárců. Technicky zajiš-
ťuje ATS Praha. Více informací najdete na www.
darcovskasms.cz

Happening proti chudobě na ostravském náměstí
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Ani podzim jsme v RC Klubíčko nezahálely. 
V září opět začaly vzdělávací kurzy a semináře 
pro maminky na mateřské dovolené a neza-
městnané. Probíhal kurz angličtiny, kurz PC, 
Návrat do zaměstnání a jednorázové semináře 
s tématy Sociální dávky, Zaměstnanecké právo 
a Rekvalifikace. Jsme moc rády, že z kurzů 
odcházejí účastníci spokojeni. Jejich nové 
poznatky jsou přínosem nejen v jejich osobním 
životě, ale i v očekávaném pracovním uplat-
nění. 

Kromě vzdělávacích kurzů jsme připra-
vily jednorázové akce pro všechny klienty RC 
Klubíčko. V září proběhla Motor show. Kdo 
měl kolo, koloběžku, odrážedlo či jen kočárek, 
mohl přijít. Pro závodníky jsme měly připra-
vené různé soutěže, např. malování dopravních 
značek nebo jízda kolem kuželů. Za každý úkol 
dostaly děti malé odměny. V cílové rovince 
čekaly na všechny zúčastěné medaile bez roz-
dílu věku, dopravních znalostí či motorických 
schopností. 

Na konci října jsme s dětmi a jejich rodiči šli 
uspávat broučky do lesa. Vstupným na naši odpo-
lední „broučkiádu“ byly lampiónky a lucerničky, 
které si děti donesly. Takto vybaveni jsme se 
vydali do lesa. Cestou jsme hráli hry, zpívali pís-
ničky, u studánky jsme si i zatančili. Na zpáteční 
cestě si každý brouček svítil svojí lucerničkou.

I letos se v RC Klubíčko připravujeme na 
adventní čas. Společně s maminkami tvoříme 
vánoční ozdoby z korálků, z drátků a látek. Před 
první adventní nedělí budeme vyrábět adventní 
věnce. Nedílnou a velmi oblíbenou adventní 
událostí je návštěva Mikuláše, na kterou se už 
děti velmi těší. 

Gabriela Makarová, RC Klubíčko

Koncem října se uskutečnilo na našem stře-
disku 1. setkání pozůstalých, na které byli pozváni 
rodinní příslušníci našich, za poslední rok zemře-
lých, klientů. Společné setkání jsme zahájili mší 
svatou, která byla sloužena otcem Vítězslavem 
Řehulkou za tyto naše zemřelé, a také jsme prosili 
o sílu a naději pro jejich blízké. Poté jsme pozvali 
naše hosty na šálek čaje či kávy a malé občer-
stvení, se kterým nám velmi pomohly tři milé 
dámy, dobrovolnice z charitního Dámského klubu 
Živá voda, za což jim patří velký dík.

Setkání bylo velmi příjemné a milé, i když 
zpočátku i obávané, jak se nám někteří hosté svě-
řili. Zavzpomínali jsme na jejich drahé zesnulé, 
na některé vážné, ale i humorné situace, které 
s našimi sestřičkami prožili, a postupně jsme si 
uvědomovali, jak je pro nás tento společně strá-
vený čas vzácný a oboustranně obohacující.

Ještě jednou za celý náš kolektiv všem rodi-
nám, které pozvání přijaly, upřímně děkuji, pro-
tože právě díky nim jsme odcházely s pocitem, že 
naše práce má velký smysl, a s přesvědčením, že 
stojí zato překonávat všechny překážky a těžkosti, 

se kterými se při poskytování domácí hospicové 
péče potýkáme. 

Děkujeme a Všem přejeme klidné adventní 
dny plné lásky a naděje!

Bc. Martina Hluchníková
Charitní ošetřovatelská služba  
a Mobilní hospicová jednotka

Vzácné setkání s pozůstalými

Podzim v RC Klubíčko

Projekt Rodičovské centrum Klubíčko je podpořen z prostředků 
Evropského sociálního fondu prostřednictvím Operačního pro-
gramu Lidské zdroje a zaměstnanost a státního rozpočtu ČR.



V měsících září a říjen 2010 jsme v Poradně 
Charity Ostrava za pomocí dobrovolného dotaz-
níku zjišťovali zpětnou vazbu od klientů k posky-
tovaným službám. Z výsledků výzkumu od 
18 respondentů vyplynulo, že s odborností služeb, 
s chováním a přístupem poradkyně a s dostupností 
střediska bylo spokojeno 100 % klientů. Se srozu-
mitelností rad a informací, s prostředím a vyba-
vením střediska bylo spokojeno 94 % klientů. 
S otevírací dobou bylo spokojeno 89 % klientů. 

Nespokojenost v těchto oblastech jsme nezazna-
menali. V oblasti hodnocení přínosu služeb pro 
svůj život zodpovědělo 50 % klientů, že díky 
našim službám poznali zcela své vlastní možnosti 
pro řešení své situace, a 50 % klientů, že je poznali 
z větší části. Ve své situaci pak nalezlo řešení 78 % 
klientů zcela a dalších 22 % z větší části. 

Děkujeme všem, kteří se dotazníkového šet-
ření zúčastnili! Bc. Kateřina Pekárková 

vedoucí Poradny Charity Ostrava

Svátek patronky Ostravsko-opavské die-
céze – svaté Hedviky – se letos slavil v Ostravě 
v sobotu 16. října 2010. V katedrále Božského 
Spasitele v Ostravě sloužil biskup Mons. František 
V. Lobkowicz slavnostní mši svatou, při níž byla 
udělována ocenění za zásluhy. Ocenění za zásluhy 
bylo letos uděleno sedmnácti vybraným lidem 

z celé diecéze, kteří byli nominováni ze všech 
jedenácti děkanátů. Mezi oceněnými jsou také 
dva spolupracovníci Charity Ostrava: 

Za dlouholetou nezištnou a příkladnou službu 
v Hospici sv. Lukáše byla oceněna hospicová dob-
rovolnice paní Ing. Eva Navrátilová, která zde 
slouží od roku 2007, kdy byl hospic zprovozněn. 
Pravidelně přináší svůj čas a síly a obohacuje 
pacienty i zaměstnance duchem nezištnosti a vzá-
jemnosti. 

Za celoživotní úsilí a službu církvi ve farnosti 
i v diecézi a za příkladný křesťanský život byl 
oceněn také Ing. Mgr. Miroslav Machálek, 
který je mimo další aktivity členem redakční rady 
Čtvrtletníku Charity Ostrava. Oceněným gratulu-
jeme, děkujeme za jejich úsilí a přejeme vše dobré 
pro jejich další práci!

Jana Camfrlová, DiS.
koordinátorka Dobrovolnického hospicového hnutí
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Absolventky Výtvarného kurzu pro seni-
ory pod vedením akademického malíře Josefa 
Odrášky, který probíhá 
v Charitním středisku 
Gabriel, se stále aktiv-
něji podílejí na kultur-
ním životě v regionu. 
Od srpna vystavují svá 
díla v bruntálské galerii 
V Kapli a absolventka 
Eva Věncková samo-
statně vystavuje v září 
a říjnu v charitní Galerii 
G. Mnohé výtvarné práce 
absolventů tohoto kurzu 

zdobí také prostory charitních domů Charity 
Ostrava. Na loňský kurz navazuje aktuálně pro-

bíhající druhý ročník 
a těšíme se, že i tyto 
práce vznikající pod 
rukama seniorek budou 
opět ozdobou mnoha pro-
stor a dokladem toho, že 
seniorský věk není handi-
cap. Projekt Výtvarného 
kurzu byl v roce 2010 
podpořen dotacemi z roz-
počtů statutárního města 
Ostravy a Ministerstva 
kultury ČR. dk

Biskup ocenil hospicovou dobrovolnici

Výtvarný kurz pro seniory malíře Josefa Odrášky

Dotazníkové šetření  
v Poradně Charity Ostrava



VzděLÁVÁme se

5

Stávají se události, nikoli tragické, přesto nám 
„dají zabrat“. V bytě se mění okna, elektřina, 
maluje se. Všechno je třeba zabalit do igelitových 
pytlů. Nevadí – máme jen dvě skříně a několik 
poliček. Tady jsou nějaké koupené věci – ani jsme 
je nevybalili. Ale sleva 70 % – no nekupte to. 
Třeba to někomu dáme. Bundy, kalhoty, trička – 
polovina je mi malá. Šálečky, skleničky, některé 
naprasklé, s uraženými oušky. Z další skřínky se 
na nás vyhrnou kelímky od jogurtů, různé kra-
bičky, skleničky. V dětském pokoji plno plyšáků, 
s kterými si děti dávno nehrají. No nic, zatím to 
do těch pytlů nastrkáme všechno.

A je hotovo, teď budeme 
vybalovat a třídit. Vyhodit 
oblečení – ale co kdybych 
už konečně zhubla? Keramiku 
postavíme tak, aby kazy 
nebyly vidět. Co na tom, že 
se nedá používat. Děti bojují 
o své plyšáky, které hned 
končí zapomenuty v šupleti. 
I ty kelímky se mohou na 
něco hodit. Byt je uklizený, 
jen pod povrchem se skrývají 
staré zbytečnosti.

Stejně si počínáme 
i s naším duševním majetkem. 
Místo opravdové pozornosti 
dáváme dárky „se slevou“ – 
návštěvy starých rodičů z nut-
nosti, televizní pohádku místo 
čtení dětem. Schováváme si 

různá nedorozumění, křivdy na nás i ty, co jsme 
způsobili. Třeba si je nepřipouštíme. Přijde však 
nějaká událost a skříňka vědomí se otevře. Pocity, 
nepříjemné vzpomínky se vyhrnou ven. Stojí však 
opravdu za uchovávání? Netrapme se starými 
křivdami. Zapomeňme je, odpusťme nebo požá-
dejme sami o odpuštění. Pokusme se o dohodu, 
domluvu. Smiřme se sami se sebou, nevyčí-
tejme si, co nemůžeme změnit. Schovávejme 
si jen zážitky, které mají pro náš život opravdu 
význam.

Mgr. Luisa Benedíková

Zážitky, co stojí za to

Cesta k domovu před cílem
Projekt s názvem „Cesta k domovu“ představu-

jící rekonstrukci Charitního domu sv. Františka – 
azylového domu a noclehárny pro osoby bez 
přístřeší, která je financována z Regionálního 
operačního programu Moravskoslezsko, vrcholí 
v prosinci 2010 dodávkou nábytku do pokojů 
azylového domu a noclehárny. „Koordinace 
stavebních prací s provozem poskytovaných 
sociálních služeb byla náročná, ale uživatelé 
služeb i personál měl velké pochopení,“ uvádí 
Jiří Linart, vedoucí domu. V úterý 21. 12. 2010 
proběhne požehnání domu Mons. Františkem 

V. Lobkowiczem, biskupem ostravsko-opavským, 
a tisková konference. Úpravami objektu a jeho 
zařízení došlo ke zvýšení technické úrovně a zvý-
šení hygienických standardů a rovněž k navýšení 
ubytovací kapacity v azylovém domě o 8 lůžek 
a o 6 lůžek v noclehárně. dk
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Pane Závado, kdy vznikla vaše 
skupina a jakou hudbu hrajete 
a zpíváte?

BAKCHUS vznikl v roce 2006 
v Brně. V této sestavě hraje od roku 
2009. Zabýváme se středověkou hud-
bou, převážně světskou. Zpíváme 
písně v původních jazycích, včetně 
latiny. Jsou to písně milostné, pijácké, 
o příchodu jara, ale i duchovní. Při 
interpretaci využíváme autentických 
nástrojů, jako jsou dudy, šalmaje, 
loutna a další.

Jsou to skladby polyfonní?
Spíše se zaměřujeme na středověké 

jednohlasé skladby. Máme ve svém 
programu i polyfonní, ale ty dnes posluchači 
neuslyší. Jedna ze skladeb na dnešním koncertě 
bude například ze sborníku písní o Panně Marii 
Cantigas de Santa Maria ze 13. století, ve kterém 
se nachází desítky podobných krásných monofon-
ních skladeb. Na vzniku tohoto manuskriptu se 
podílel sám král Alfonso X. Moudrý.

Jaký je zájem o vaše koncerty u nás 
i v zahraničí?

Vystupujeme po celé republice i v zahraničí 
(Německo, Švýcarsko, Itálie, Dánsko, Rakousko 
a Slovensko). Hráváme pravidelně přes celý rok, 
o víkendech i v týdnu. Jezdíme na různé festivaly, 
městské slavnosti, koncerty, dokonce někdy i na 
firemní večírky. Zájem je obrovský.

Děláte často benefiční koncerty?
Nějaké jsme udělali, ale zatím to není velký 

počet.

Pane Ebene, kdy vznikla SCHOLA 
GREGORIANA a jaký měla vývoj? 

SCHOLA byla založena v roce 1987, tehdy 
vznikla ta idea, a skupinu tvořil pouze pár mých 
přátel z konzervatoře a známých z fakulty. 
Postupně se skupina zvětšovala. Před listopadem 
1989 byla zaměřena pouze liturgicky, zaměření 
na náboženské zpěvy bylo možné až po roce 1990. 
Objevily se nové možnosti jak v koncertování, tak 
i v nahrávání.

Působily v době mezi zánikem podobné 
SCHOLY prof. Venhody koncem čtyřicátých 
let minulého století a vznikem té vaší i nějaké 
jiné skupiny, které provozovaly tento druh 
liturgického zpěvu?

Mohly to být pouze skupiny působící u někte-
rých kostelů. V Praze to byla skupina pana Orla 
u sv. Vojtěcha, některé skupiny byly v Brně, třeba 
pod vedením pana Gerbricha, který je trochu 
mladší, a u sv. Michala. Tam se zpívalo pravi-
delně.

Jaký je o váš zpěv zájem a kam všude jezdíte?
Zájem je velký. Kromě působení u nás jsme 

byli v mnoha státech Evropy, nejdále jsme byli 
v Japonsku, měli jsme zajímavé projekty, např. 
jsme zpívali s budhistickými mnichy.

Jak jste se dostal od hudby, kterou jste zpíval se 
svými bratry, ke gregoriánskému chorálu?

Vyrůstal jsem v rodině, kde právě pro otce 
byl gregoriánský chorál velmi důležitý, byl také 
inspirací pro jeho skladatelskou činnost, takže už 
v raných dobách jsem jej často slyšel. Oslovoval 
mě, i když jsem se věnoval jiné hudbě, té se 
věnuji dosud. Ale až během studií hudební vědy 
na Filosofické fakultě UK jsem plně objevil gre-
goriánský chorál, i to myšlenkové prostředí, které 
jej obklopuje.

Za rozhovor poděkoval M. Machálek 

Jako každý rok se v říjnu uskutečnil benefiční koncert Charity Ostrava „Sešli se, aby 
pomohli“, tentokrát na podporu financování rekonstrukce Charitního domu sv. Františka. 
Vystoupily na něm skupiny BAKCHUS a SCHOLA GREGORIANA PRAGENSIS. Požádal 
jsem vedoucí obou skupin – pana Richarda Závadu a pana Davida Ebena – o krátký rozhovor.
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Možná v sobě, možná ve svém okolí a pro-

středí, ve kterém žijeme, prožíváme leckdy ono 
napětí mezi tím praktickým a tím, čemu říkáme 
ideje. Píše o tom již autor starozákonní Knihy 
moudrosti: „Myšlení smrtelníků je nedokonalé 
a naše uvažování pochybné, neboť pomíjivé tělo 
zatěžuje duši a pozemský 
stan je břemenem pro mysl 
naplněnou starostmi. Stěží 
postihujeme to, co je na 
zemi, s námahou vysvětlu-
jeme, co máme na dosah 
ruky.“ (9, 13–16).

Nedávno jsem se zúčast-
nil besedy, kde vzdělání lidé 
debatovali o určitém dile-
matu dnešní doby. Nejdříve 
si jeden posteskl, že pozoruje 
mezi mladými malý zájem 
o přírodovědné a technické 
obory. Vždyť bez nich je 
dnešní život nemyslitelný. 
Jiný dodal, že je to možná 
reakce na to, po čem mladí touží – a to najít odpo-
věď na odvěkou otázku po smyslu života. 

A to spíše hledají v psychologii, filosofii 
nebo teologii. Další diskutující přidal postřeh, 
který ještě více podpořil předchozí myšlenku. 
Současná generace již také vidí omyl gene-
rací předchozích. Onen omyl údajně spočíval 
v tom, že se podlehlo „pábení“ moderní doby, 
kdy mnozí věřili, že věda rozhodne za ně 
i v duchovní oblasti. V závěru jsme se shodli na 
tom, že základním problémem, ale i výchozím 
bodem může být příklon člověka k tomu, zda-li 
někdo nebo něco má anebo může rozhodnout 
za mne.

Sám bych si možná dokázal, ve své snad až 
fantaskní představě, vyslechnout dalšího dis-
kutéra – Boha. Mohl třeba říci to, co zapsala 
svatá Kateřina Sienská ve svém Výkladu o Boží 
prozřetelnosti: „A právě proto se stalo, že když 
jsem už člověka tvořil, byla při tom má prozře-
telnost – dal jsem mu paměť, aby nezapomněl na 
má dobrodiní, neboť jsem chtěl, aby měl podíl 
na mé moci, moci svého věčného Otce. Dal jsem 

mu rozum, aby v moudrosti 
mého Syna mohl poznávat 
mou vůli a rozumět jí. Dal 
jsem mu i vůli milovat, mít 
účast na dobrotě Ducha sv., 
aby to, co rozumem poznal 
a viděl, mohl také milovat.“

Je dobře, že každým 
rokem si připomínáme Boží 
odpověď na ona lidská dile-
mata. Ukazuje se, že není 
třeba býti psychologem, 
filosofem či teologem, aby 
člověk došel k rozhodnutí. 
Myslím k rozhodnutí, které 
vede k životu, ba je životo-
dárné. Jak jednoduše a prů-

zračně Bůh mluví: Mariino ano, Ježíšovo lidství 
i božství… Ani tak sám Bůh pak nerozhodne za 
mne. Ale takto mi dává onen dobrý základ, abych 
i ve svém životě viděl, co Bůh vidí na svém Synu, 
abych měl onu moudrost Syna, tedy i nejvýš 
praktické ideje.

Do nového roku se třeba jako přání či mod-
litba mohou hodit i tato slova Knihy moudrosti: 
„Sešli ji (moudrost) ze svatých nebes, od trůnu 
své slávy ji pošli, aby byla se mnou a pracovala, 
abych poznal, v čem máš zalíbení. Ona ví všechno 
a rozumí všemu, rozvážně mne povede v mém 
konání.“ (Mdr 9, 10n)

k.u.f.a.

Ostrava pomohla 
s následky letních povodní

Statutární město Ostrava poskytla na odstranění 
škod způsobených celkem třemi záplavami v průběhu 
léta 2010 v Charitním domě sv. Václava – domově 
pokojného stáří v Ostravě-Heřmanicích dodatečnou 
dotaci ve výši 120 000 Kč. Děkujeme za podporu při 
této mimořádné události.
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Významná Výročí našich spolupracoVníků V období 
ŘíJEn až prosinEc roku 2010

žiVoTní Výročí
	 Babišová	Hana,	Bc.	 Horniaková	Marta,	Bc.	 Matýsková	Lea
	 Bujnochová	Kateřina	 Chribíková	Eva,	Mgr.	 Pekárková	Naděžda
	 Gabrielyová	Markéta	 Jícha	Petr	 Potribná	Jana,	Mgr.
	 Gajdová	Zdeňka	 Klapetzová	Simona	 Přibyl	Hugo,	MUDr.
	 Groll	Štěpán	 	

pracoVní Výročí
 5 let 10 let 15 let
	 Gebková	Dagmar	 Doležel	Jaroslav,	Ing.	 Sabelová	Iva
	 Ondruš	Jiří	 Filipovská	Libuše	
	 Milkovič	Petr	  

 Charita	Ostrava	v	číslech	k	31. 10. 2010: 
232	zaměstnanců,	82	externích	spolupracovníků

do dalších let přejeme oslavencům hodně zdraví, štěstí,  
pracovních i životních úspěchů a božího požehnání.

Naše organizace byla podpořena dotací z rozpočtů statutárního města Ostravy, 
Moravskoslezského kraje a státního rozpočtu ČR.

TŘíkráloVá sbírka 2011
Tříkrálová	sbírka	2011	bude	v	rámci	Ostravy	a	okolí	probíhat	ve	dnech	1.–14. ledna 
2011.	Charita	Ostrava	se	této	tradiční	veřejné	sbírky	zúčastní	ve	spolupráci	s	part-
nerskou	Charitou	sv.	Alexandra.	Obracíme	se	proto	na	Vás,	vážení	občané,	s	žádostí	
o	pomoc	při	této	krásné	celostátní	akci,	pořádané	na	pomoc	těm,	kteří	to	nejvíce	
potřebují.	Všem, kteří se budou jakýmkoliv způsobem podílet na úspěšné realizaci 
Tříkrálové sbírky 2011, předem děkujeme!
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Partneři charity

„kdo chce jít rychle, jde sám, ale kdo chce dojít 
daleko, jde s druhými.“

(Staré české přísloví)

Děkujeme Vám za přízeň a přejeme požehnané prožití svátků vánočních  
a vše dobré v roce 2011!

redakce Čtvrtletníku


